
 

 

 

 

 

 

Vážený pan 

Mgr. Martin Baxa 

Ministr kultury 
Maltézské náměstí 1 

118 00 Praha 1 

 

 

         V Praze dne 26. 5. 2023 

 

 

      Vážený pane ministře, 

 

obracíme se na Vás formou otevřeného dopisu s naléhavou výzvou týkající se odměňování 

zaměstnanců v kultuře. Toto téma jsme žádali zařadit na poslední jednání pracovního týmu RHSD pro 

kulturní otázky dne 25. 4. 2023. Bohužel bod nebyl řádně projednán vzhledem k Vašemu předčasnému 

odchodu z jednání.  

 

Zástupci odborových svazů působících v oblasti kultury se stejně jako v letech předchozích 

zúčastnili i v loňském roce vyjednávání o platech na rok 2023. I přesto, že opakovaně žádali (s ohledem 

na dlouhodobě nízkou úroveň platů zaměstnanců kulturních institucí, vysokou inflaci ad.) navýšení 

platových tarifů, navrhli zástupci vlády, resp. zástupci koaličních stran u většiny zaměstnanců veřejných 

služeb a správy nezvyšovat v roce 2023 platové tarify, ale navýšit o 4 % objem finančních prostředků 

určených na nadtarifní (motivační) složky platů. Tento závazek byl odborovým svazům potvrzen na 

jednání předsedů koaličních stran (K5) a zástupců odborářů 14. 12. 2022. Toto 4% navýšení měla stvrdit 

vláda na svém jednání dne 21. 12. 2022 a to včetně finančního zajištění v rámci státního rozpočtu na 

rok 2023. 4% nárůst prostředků na platy pro „nadtarifní odměňování“ nám z pověření předsedy vlády 

Petra Fialy potvrdil dopisem ze dne 12. ledna 2023 hlavní poradce předsedy vlády Ing. Jakub Kajzler (viz 

příloha č. 1). 

 

Podle vyjádření ředitelů a zástupců příspěvkových organizací Ministerstva kultury, jejichž 

zaměstnance naše odborové svazy zastupují (např. Národního divadla, Česká filharmonie), však jejich 

instituce do počátku dubna žádné výše uvedené navýšení objemu finančních prostředků neobdržely, a 

dokonce o tomto vládním závazku z prosince loňského roku vůbec nebyly informovány. Tážeme se Vás 

proto, pane ministře, kdy a jakým způsobem budou ředitelé příspěvkových organizací o navýšení 

objemu prostředků na platy informováni a kdy tyto finanční prostředky obdrží.  

 

Bohužel, výše uvedená situace opět dokazuje, že pokud zaměstnanci nemají plat zajištěn přímo 

tarifem, jsou skutečné možnosti zvýšení jejich platů prostřednictvím nadtarifního odměňování vysoce 

problematické. O to problematičtější, jde-li o zaměstnance příspěvkových organizací územně 

samosprávných celků, kde nejenže nelze zajistit nadtarifní odměňování nařízením vlády, ale ani 

potřebné finanční prostředky ze státního rozpočtu. 

 



V současnosti se tak dostáváme do velmi prekérní situace, kdy u zaměstnanců kultury dochází 

k extrémnímu propadu reálných platů, a to bez ohledu na jejich navýšení od 1. 9. 2022. Toto zvýšení 

totiž bylo provedeno po téměř dvou letech, přičemž v letošním roce ke zvýšení opět nedojde. Loňské 

10% navýšení je tedy vlastně jediným zvýšením za tři roky a v průměrném vyjádření tedy představuje 

navýšení platů o cca 3,33 % ročně (2021, 2022, 2023). A to v době až bezprecedentní inflace, která již 

druhý rok osciluje na úrovni 15–18 %! To je pro životní úroveň zaměstnanců v kultuře devastující, o 

dlouhodobě negativním dopadu na celý obor nemluvě. 

 

Přitom na tuto situaci již aktivně reagují jiné obory, například školství; obrovský tlak je vyvíjen 

od zástupců vysokých škol. Na ochranu odměňování pedagogů je v Poslanecké sněmovně projednáván 

zákon, který by jim měl zajistit až 130 % průměrné mzdy v ČR. Obdobně se začíná hovořit o zákonném 

zajištění výše odměňování i u příslušníků Policie ČR.  

 

V kontextu kroků těchto oborů veřejné služby Vás vyzýváme, abyste se i Vy neprodleně a 

aktivně zasadil o takové odměňování všech zaměstnanců v kultuře, které bude srovnatelné 

s odměňováním zaměstnanců jiných oborů veřejné služby a správy – k tomu viz přiložená tabulka 

průměrných měsíčních platů MF ČR (viz příloha č. 2).  

 

Pane ministře, dovolujeme si Vás požádat o osobní jednání v této věci a očekáváme, že 

k němu dojde v co nejkratší době. 

 

Za odborové svazy působící v kultuře:  

 

 

 

Miroslava Knoflíčková, předsedkyně Odborového svazu pracovníků kultury a ochrany přírody 

Jiří Dokoupil, prezident Unie orchestrálních hudebníků ČR 

Richard Rokos, předseda Unie – odborového svazu profesionálních zpěváků ČR 

Ondřej Kepka, prezident Herecké asociace 

Iveta Bergerová, předsedkyně OS pracovníků knihoven 

Renata Soudná, předsedkyně OS pracovníků kulturních zařízení 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Příloha č. 1 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Příloha č. 2 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 


